

ສປປ ລາວ: ໂຄງການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານແບບມີສ່ວນຮ່ວມໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ

ການປະເມີນຜົນກະທົບ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ  
ບົດສະຫຼຸບ

ເອກະສານສະບັບນີ້ປະກອບມີບົດສະຫຼຸບ ຂອງວຽກງານ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຂອງໂຄງການທີ່ສະເໜີ ກ່ຽວກັບໂຄງການການຂະຫຍາຍການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານແບບມີສ່ວນຮ່ວມໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ (AF-SUPFSM)1. ບົດສະຫຼຸບຂອງເອກະສານດັ່ງກ່າວນີ້ໄດ້ນຳສະເໜີ ແລະ ສົນທະນາໃນກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ຂອງບັນດາພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໃນລະດັບຊາດທີ່ຈັດຂຶ້ນຢູ່ ແຂວງບໍລິຄຳໄຊ ທີ່ຕາງໜ້າຈາກພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຂອງ ໂຄງການໃນຂັ້ນສູນກາງ, ແຂວງ ແລະ ເມືອງ. ຄຳເຫັນ ແລະ ຄຳແນະນຳ ທີ່ໄດ້ຮັບແມ່ນນຳໃຊ້ເພື່ອປັບປຸງ ແລະ ສະຫຼຸບການປະເມີນຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESIA) ພ້ອມທັງເປັນການປັບປຸງເຄື່ອງມືປຶກສາຂອງການສະໜອງທຶນໃນໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານທີ່ສະເໜີ.

ໂຄງການຂະຫຍາຍການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ ແບບຍືນຍານມີສ່ວນຮ່ວມ (ທີ່ໃຊ້ຕົວຫຍໍ້ເປັນພາສາອັງກິດ ແມ່ນ SUPFSM) ໄດ້ໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອເພື່ອສະໜັບສະໜູນ ຍຸດທະສາດປ່າໄມ້ແຫ່ງຊາດ 2020 (FS2020) ແລະ ເພື່ອຈະສືບຕໍ່ປຶກສາກຮັກສາ, ພື້ນຟູປ່າເຮັດໃຫ້ຄວາມປົກຫຸ້ມປ່າໄມ້ເພີ່ມຂຶ້ນ, ຫຼຸດຜ່ອນການປ່ອຍອາຍາກາກບອນປ່າໄມ້ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນງານຂອງ REDD+ ແຫ່ງຊາດ. ໂຄງການຂະຫຍາຍການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານ ມີສ່ວນຮ່ວມ ໄດ້ມີຜົນບັງຄັບໃຊ້ໃນນັບແຕ່ ວັນທີ 30 ສິງຫາ 2013 ແລະ ມີສິ້ນສຸດໂຄງການແມ່ນ ວັນທີ 30 ມີນາ 2020. ການເບີກຈ່າຍແມ່ນ 100% ໃນວັນທີ 1 ກັນຍາ 2019. ໄລຍະທຳອິດ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງໂຄງການ 5 ປີ, ໄດ້ຮັບການເພີ່ມອີກ 1 ປີ (ໄດ້ຮັບອະນຸມັດ 25 ພຶດສະພາ 2018), ໄລຍະທີສອງ ເພີ່ມເວລາອີກ 7 ເດືອນ (ໄດ້ຮັບອະນຸມັດວັນທີ 21 ພຶດສະພາ 2019).

ໂຄງການຂະຫຍາຍການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານມີສ່ວນຮ່ວມໄດ້ຊ່ວຍປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນປ່າໄມ້ 41 ເຂດປ່າຜະລິດ ໃນ 51 ເຂດປ່າຜະລິດທົ່ວປະເທດ ຢູ່ 13 ແຂວງ, ລວມເນື້ອທີ່ທັງໝົດ 2,3 ລ້ານເຮັກຕາ ແລະ ມີ 1,066 ບ້ານ. ໂຄງການໄດ້ໃຫ້ທຶນສະໜັບສະໜູນໂດຍການສົ່ງເສີມໃຫ້ປະຊາຊົນມີສ່ວນຮ່ວມໃນ ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານ ແລະ ການພັດທະນາຊີວິດການເປັນຢູ່ຊາວບ້ານອ້ອມຂ້າງເຂດປ່າຜະລິດ. ໂຄງການຍັງໄດ້ປະກອບສ່ວນຊ່ວຍເຫຼືອເຂົ້າໃນ ການສ້າງສະພາບແວດລ້ອມ ອົງໃສ່ກົດລະບຽບໂດຍຜ່ານ ການສະໜັບສະໜູນການປັບປຸງນະໂຍບາຍ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ, ການຢັ້ງຢືນມາດຕະຖານຂອງພາກສ່ວນທີ່ສາມ ທີ່ບໍ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, ການສະໜັບສະໜູນ ດ້ານເຕັກນິກ ແລະ ເພີ່ມລະບົບການກວດສອບສາກົນ ເພື່ອໃຫ້ມີປະສິດທິພາບໃນການບັງຄັບໃຊ້ ກົດໝາຍປ່າໄມ້ ຢູ່ 18 ແຂວງ.

ລັດຖະບານລາວໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ທະນາຄານໂລກເພີ່ມງົບປະມານເພື່ອຕິດຕາມໂຄງການ “ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານມີສ່ວນຮ່ວມໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ” ໃນໄລຍະເວລາ 16 ເດືອນ. ໃນໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ ນີ້ຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແມ່ນ (a) ເສີມຂະຫຍາຍຂອບເຂດວຽກງານທີ່ມີຢູ່ຂອງໂຄງການ ແລະ (b) ແກ້ໄຂບັນຫາຂາດທຶນບໍ່ພຽງພໍຍ້ອນການສູນເສຍຈາກອັດຕາແລກປ່ຽນ. ໂດຍຈະສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ 4 ອົງປະກອບທີ່ມີຢູ່ຂອງ ໂຄງການໃນໄລຍະ

ເພີ່ມງົບປະມານນີ້ຈະເຮັດໃຫ້ລັດຖະບານລາວ ສປປລາວ ສາມາດຮັກສາ ແລະ ເພີ່ມຄວາມສາມາດໃນການ ຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດ ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນນານມີສ່ວນຮ່ວມ, ການຍັງຢືນປ່າໄມ້, ການປູກພື້ນພູປ່າ ແລະ ການພັດທະນາ ຊີວິດການເປັນຢູ່. ຍັງຈະອະນຸຍາດໃຫ້ພາກສ່ວນເອກະຊົນເຂົ້າ ມີສ່ວນຮ່ວມໃນການລິເລີ່ມຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດກິດຈະກຳ ເຊັ່ນ: ລະບົບຄຸ້ມຄອງຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງໄມ້, ການສ້າງແຜນລົງທຶນໃນເຂດພູມິທັດປ່າໄມ້ ທີ່ທະນາຄານໂລກສະໜັບ ສະໜູນ, ເຮັດໃຫ້ສາມາດຕິດຕາມກວດກາການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກເອກະຊົນໃນຂະແໜງ ການໃຫ້ມີຄວາມຍືນຍົງ, ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການບັງຄັບໃຊ້ ກົດໝາຍປ່າໄມ້ໃຫ້ຫຼາຍພາກສ່ວນ ແລະ ນຳໃຊ້ ຄວາມຮູ້ທີ່ມີຢູ່ ແລະ ຄວາມຮູ້ໃໝ່ເຂົ້າໃນການລົງທຶນ ແລະ ນະໂຍບາຍ.

ການສະໜັບສະໜູນທຶນ ຂອງໂຄງການຂະຫຍາຍການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນນານມີສ່ວນຮ່ວມ ໄລຍະເພີ່ມ ງົບປະມານແມ່ນ "ເພື່ອສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນນານມີສ່ວນຮ່ວມ ໃນເຂດເປົ້າໝາຍ ຢູ່ໃນ ເຂດປ່າຜະລິດ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງພູມິທັດປ່າໄມ້ຢູ່ບັນດາແຂວງເປົ້າໝາຍ."

**ອົງປະກອບໂຄງການ ມີ 4 ອົງປະກອບ ແຕ່ມີການດັດປັບເລັກນ້ອຍ.**

ອົງປະກອບ1: ເສີມຂະຫຍາຍວຽກຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນນານມີສ່ວນຮ່ວມໃນເຂດປ່າຜະລິດ.

ອົງປະກອບ2: ວຽກທົດລອງການຄຸ້ມຄອງພູມິທັດປ່າໄມ້

ອົງປະກອບ3: ເສີມສ້າງ, ເຜີຍແຜ່ ແລະ ບັງຄັບໃຊ້ ບັນດານິຕິກຳ

ອົງປະກອບ4: ການຄຸ້ມຄອງໂຄງການ

ການກຳນົດປະຊາກອນ, ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມຂອງໂຄງການຍັງຄືກັນກັບໂຄງການແມ່ SUPSFM. ການກຳນົດກົດໝາຍ ແລະ ສະຖາບັນໄດ້ຜ່ານການປ່ຽນແປງບາງຢ່າງ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນການອະນຸມັດ ກົດໝາຍປ່າໄມ້ ໃໝ່ (2019) ແລະ ກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍທີ່ດິນ (2019).

ສຳລັບໂຄງການແມ່, ESIA ແລະ ເຄື່ອງມືການປົກປ້ອງກັນທັງໝົດທີ່ກວມເອົາເອກະສານຊ້ອນທ້າຍຂອງ ໂຄງການໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ ຕ້ອງໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບນະໂຍບາຍການປົກປ້ອງຂອງທະນາຄານໂລກ ກ່ຽວກັບ:

- ການປະເມີນສິ່ງແວດລ້ອມ (OP 4.01)
- ທຳ ມະຊາດ (OP 4.04)
- ການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດ (OP 4.09)
- ກຸ່ມຊົນເຜົ່າ (OP 4.10)
- ຊັບພະຍາກອນ ວັດທະນະທຳ ທາງກາຍະພາບ (OP 4.11)
- ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ (OP 4.12)
- ມຸດທະສາດປ່າໄມ້ (OP 4.36)

ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະສືບຕໍ່ວິທີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄືກັນກັບ ໂຄງການ SUPSFM ການປະເມີນ ວຽກງານປົກປ້ອງປະຈຳປີ ທີ່ໄດ້ດຳເນີນໃນໂຄງການເກົ່າ ບໍ່ໄດ້ພົບກັບບັນຫາທີ່ບໍ່ສາມາດແກ້ໄຂໄດ້ໃນລະຫວ່າງ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. ການຕິດຕາມຊຸກຍູ້ໄດ້ດຳເນີນມາຕັ້ງແຕ່ປີ 2013 ສຳລັບການສະໜັບສະໜູນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃຫ້ໂຄງການ SUPSFM ແລະ ໜ່ວຍງານພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຕ່າງໆ ຂອງທະນາຄານໂລກ, ໂດຍສະເພາະຂັ້ນແຂວງ ແລະ ສູນກາງ. ຂ່າວສານທົ່ວໄປຈາກການປະເມີນຜົນແບບລວມໆເຫຼົ່ານັ້ນຊື່ໃຫ້ເຫັນວ່າສິ່ງທ້າທາຍ ດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ສະແດງໃຫ້ຢູ່ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະຄ້າຍຄືກັນກັບໂຄງການ SUFORD ແລະ ໂຄງການ SUPSFM. ບົດລາຍງານຊື່ໃຫ້ເຫັນວ່າຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມໂດຍສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນ ຢູ່ອົງປະກອບ

ປ່າໄມ້ ແລະ ການດຳລົງຊີວິດແມ່ນຂ້ອນຂ້າງໜ້ອຍ, ແຕ່ວ່າ ດ້ານຂອງການອອກແບບ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງ SUFORD ແລະ SUPSFM ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນຂໍ້ບົກຜ່ອງ ຕ້ອງໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂຢູ່ໃນໂຄງການ AF-SUPSFM.

**ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້ຈາກ SUFORD ແລະ SUPSFM ຂັ້ນຕອນການປຶກສາຫາລື ແບບອິດສະຫຼະ, ກ່ອນ ແລະ ໃຫ້ຂໍ້ມູນ:** ການທົບທວນຄືນກ່ຽວກັບການ ປະຕິບັດວຽກງານປົກ ປ້ອງຂອງ SUPSFM ໄດ້ສະຫຼຸບວ່າ ຂະບວນການປຶກສາຫາລື ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຢ່າງເປັນທີ່ໜ້າເພິ່ງພໍໃຈ. ການສຳຫຼວດພິເສດທີ່ດຳເນີນຢູ່ໂຄງການ (2019) ໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມທັງໝົດ (98%) ພົບວ່າຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນໂດຍລວມແມ່ນ ໜ້າພໍໃຈ. ການປະເມີນວຽກງານປົກປ້ອງດ້ານສັງຄົມ (ປີ2017) ໄດ້ລາຍງານວ່າທຸກບ້ານພວກເຂົາໄດ້ຮັບການປຶກສາ ຫາລືກ່ອນເຂົ້າຮ່ວມໂຄງການ. ແນວໃດກໍ່ຕາມໂຄງການໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ ຕ້ອງໄດ້ເພື່ອປັບປຸງໃຫ້ສອດຄ່ອງໃນການ ນຳໃຊ້ຂັ້ນຕອນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນ.

**ການເຊື່ອມສານຊົນເຜົ່າ ແລະ ບົດບາດຍິງ - ຊາຍເຂົ້າໃນກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ:** ການປະເມີນ ວຽກງານປົກ ປ້ອງ ທາງສັງຄົມ (2017) ພົບວ່າວິທີການໃນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊົນເຜົ່າໃນການປຶກສາຫາລື ແລະ ກິດຈະກຳ ຂອງ ໂຄງການແມ່ນບໍ່ສອດຄ່ອງຢ່າງເຕັມສ່ວນ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ທາງໂຄງການໄດ້ຄວາມພະຍາຍາມ ຊອກຫາແຮງຈູງໃຈ ເພື່ອໃຫ້ຊົນເຜົ່າເຂົ້າຮ່ວມ. ໜຶ່ງໃນຕົວຊີ້ວັດທີ່ສຳຄັນການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງໂຄງການແມ່ນການໃຫ້ ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອ ທາງ ດ້ານຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງ ບ້ານເຊິ່ງສະແດງໃຫ້ເຫັນບັນດາຊົນເຜົ່າທີ່ໄດ້ຮັບທຶນຊ່ວຍເຫຼືອແມ່ນ ຈຳນວນຫຼາຍ. ການປະ ເມີນວຽກງານປົກປ້ອງຍັງໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າໃນທຸກໆບ້ານ, ມີທັງຊາຍ ແລະ ຍິງໄດ້ເຂົ້າຮ່ວມກິດຈະກຳທີ່ສຳຄັນຂອງ ໂຄງການ SUPSFM ເຊັ່ນ: ການສ້າງຊັບພະຍາກອນຂອງຊຸມຊົນ, ການວາງແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ການພັດທະນາ CAPs. ໃນໄລຍະ ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະເລືອກເອົາຜູ້ຕາງ ໜ້າຂອງ ແນວລາວສ້າງຊາດ ແລະ ສະຫະພັນ ແມ່ຍິງ ທີ່ສາມາດສື່ສານທາງດ້ານພາສາ ແລະ ວັດທະນະທຳ ພ້ອມທັງມີ ຄວາມອຽດອ່ອນກ່ຽວກັບເລື່ອງບົດບາດຍິງ ຊາຍ, ສະໜອງການຝຶກອົບຮົມແລະຂົນສົ່ງ ແລະ ມີສ່ວນຮ່ວມໃນການ ວາງແຜນຂອງໂຄງການ.

**ການເຮັດວຽກຮ່ວມກັບຄະນະກຳມະການຂັ້ນບ້ານ:** ໂຄງການ SUPSFM ໄດ້ປະສານງານຄະນະກຳມະການ ປ່າໄມ້ ແລະ ຊີວິດຊີວິການເປັນຢູ່ຂອງບ້ານ (VLFCs) ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ຕິດຕາມກິດຈະກຳຂອງໂຄງການຢູ່ຂັ້ນ ບ້ານ. ຄະນະກຳມະການ ປ່າໄມ້ ແລະ ຊີວິດຊີວິການເປັນຢູ່ຂອງບ້ານ ຈະໄດ້ສືບຕໍ່ມີສ່ວນຮ່ວມໃນໄລຍະ ໂຄງການເພີ່ມ ງົບປະມານໃນວຽກງານ ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານມີ ສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ການພັດທະນາຊີວິດ ການເປັນຢູ່ ເຊິ່ງ ໂຄງການຈະເປັນຜູ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອ, ການສຳຫຼວດກ່ຽວກັບ ຄຸນນະພາບຂອງເຕັກນິກ ດ້ານວິຊາການ ຜ່ານການດຳເນີນ ຂອງໂຄງການ SUPSFM (ປີ2019) ໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າ VLFCs ໄດ້ພິຈາລະນາຄຸນນະພາບຂອງ ດ້ານເຕັກນິກວິຊາ ການທີ່ໂຄງການໄດ້ຊ່ວຍເຫຼືອເປັນທີ່ພໍໃຈ. ພາຍໃຕ້ໂຄງການ AF-SUPSFM, ການສ້າງຂີດຄວາມສາມາດຂອງ ພະນັກງານຈະສືບຕໍ່ເຂົ້າຫາໂດຍຜ່ານ "ການຮຽນຮູ້ໂດຍ ການປະຕິບັດຕົວຈິງ".

**ການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດລາຍຮັບຈາກການຂຸດຄົ້ນປ່າໄມ້:** ສ່ວນການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດຂອງໂຄງການ SUPSFM ບໍ່ສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ເນື່ອງຈາກການຫ້າມການຕັດໄມ້ ແລະ ສິ່ງ ອອກຂອງລັດຖະບານລາວ ທີ່ຫ້າມ ການຂຸດຄົ້ນໄມ້.

ຖ້າການຫ້າມຕັດໄມ້ຖືກຍົກເລີກ, ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະສືບຕໍ່ພັດທະນາແນວທາງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ສຳລັບການແບ່ງປັນລາຍໄດ້ຈາກການຂາຍໄມ້. ຊຸມຊົນ ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງອື່ນໆຈະໄດ້ແຈ້ງໃຫ້ຮູ້ຫຼັກການ ກ່ຽວ ກັບການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດ. ກົນໄກຕິດຕາມກວດກາຈະຖືກສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ PAFO ໂອນເງິນເຂົ້າ

ບ້ານ. MOIC ຈະໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການຂາຍໄມ້ທ່ອນທີ່ມີການແຂ່ງຂັນ ແລະຄວາມໂປ່ງໃສ.

**ເງິນຊ່ວຍເຫຼືອເພື່ອການພັດທະນາຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງບ້ານ:** ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະບໍ່ໃຫ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານການພັດທະນາຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງບ້ານເພີ່ມເຕີມ (VLDG) ແຕ່ຈະສືບຕໍ່ສະໜັບສະໜູນຊາວບ້ານດ້ວຍການເພີ່ມໃຫ້ດ້ານບໍລິການ ແລະ ດ້ານເຕັກນິກວິຊາການ, ການຕະຫຼາດ ແລະ ຈັດຕັ້ງໃນ ຮູບແບບສະມາຄົມ. ການສຶກສາຊື້ໃຫ້ເຫັນວ່າຫຼັງຈາກການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດທີ່ຜ່ານມາຂອງໂຄງການ SUFORD ແລະ SUFORD-AF ໃນປີ 2018 ທີ່ໄດ້ນຳໃຊ້ VLDGs ແມ່ນມີຄວາມຍືນຍົງ ເນື່ອງຈາກວ່າຫຼາຍກວ່າ 90% ຂອງໂຄງການ ທັງສອງ ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃນໄລຍະ 5 ປີ ຫຼື ຫຼາຍກວ່ານັ້ນ. ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ສະໜັບສະໜູນ ຊາວບ້ານ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂດຍການເສີມຂະຫຍາຍດ້ານການບໍລິການ ແລະ ຕິດຕາມກວດກາ.

**ມາດຕະການປົກປ້ອງ ແລະ ຊ່ອງຫວ່າງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການພັດທະນາກຸ່ມຊົນເຜົ່າ:** ການປະເມີນວຽກງານປົກປ້ອງດ້ານສັງຄົມ (2017) ໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າໃນໄລຍະ ໂຄງການ SUPFSM ຊົນເຜົ່າສາມາດເຂົ້າຮ່ວມກິດຈະກຳ ຂອງໂຄງການຫຼາຍໃນບັນດາຜູ້ທີ່ໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອຈາກບ້ານໄດ້ສະແດງອອກຢູ່ໃນ(ບົດລາຍງານການຕິດຕາມຊຸກຍູ້ຂອງ SUPFSM ປີ2018). ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ແກ້ໄຂບັນຫານີ້ໂດຍການເພີ່ມທະວີການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ສ້າງຕັ້ງກົນໄກຕ່າງໆເພື່ອຮັບປະກັນຄອບຄົວທຸກຄົນ ແລະ ກຸ່ມທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສາມາດໄດ້ຮັບ ຜົນປະໂຫຍດຈາກກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ.

**ຄວາມສະເໝີພາບລະຫວ່າງຍິງ - ຊາຍ:** ຢູ່ໃນໄລຍະໂຄງການ SUPFSM (ປີ2013-2019) ຜ່ານມາໄດ້ມີການປັບປຸງ. ການປະເມີນວຽກງານປົກປ້ອງສັງຄົມ (ປີ2017) ຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າແມ່ຍິງຊົນເຜົ່າທີ່ບໍ່ສາມາດເວົ້າພາສາລາວໄດ້ມີແປພາສາສະເພາະຢູ່ໃນໂຄງການ. ພວກເຂົາຍັງສາມາດກຳນົດບຸລິມະສິດຂອງເຂົາເຈົ້າສຳລັບກິດຈະກຳ ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງບ້ານ ແຍກຕ່າງຫາກຈາກຜູ້ຊາຍກ່ອນເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມໃຫຍ່. ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ແກ້ໄຂບັນຫາຄວາມສະເໝີພາບລະຫວ່າງຍິງ - ຊາຍໂດຍການຝຶກອົບຮົມພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງກ່ຽວກັບ ຄວາມສະເໝີພາບລະຫວ່າງຍິງ - ຊາຍ ແລະ ການເຊື່ອມສານບົດບາດຍິງ - ຊາຍ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບແມ່ຍິງໃນພາສາທ້ອງຖິ່ນໂດຍການນຳໃຊ້ພາສາແປຜູ້ທີ່ມີປະສົບການກວ່າທີ່ມາຜ່ານ.

**ຄວາມອາດສາມາດຂອງຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກໂຄງການ:** ການປະເມີນຄວາມສາມາດກ່ຽວກັບພະນັກງານລັດທີ່ດຳເນີນງານຂອງໂຄງການໃນ ປີ 2018 ໄດ້ສະຫຼຸບວ່າຄວາມສາມາດຂອງບຸກຄົນທີ່ໄປແມ່ນຢູ່ໃນລະດັບທີ່ດີສຳລັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານເປັນປົກກະຕິ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນການເຮັດວຽກ. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳ ແລະ ການພັດທະນາວິທີການໃໝ່ ໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ມີການຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານເຕັກນິກຈາກພາຍນອກ. ໃນລະດັບບ້ານ, ການສຳຫຼວດໂດຍໂຄງການໃນປີ 2018 ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າຫຼາຍກວ່າ 90% ຂອງໂຄງການ ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງຊາວບ້ານທີ່ໄດ້ຮັບທຶນຈາກໂຄງການ SUFORD ແລະ SUFORD-AF ແມ່ນຍັງຢູ່ໃນການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພາຍຫຼັງ 5 ປີຫຼັງຈາກການດຳເນີນໂຄງສະແດງ ໃຫ້ເຫັນວ່າຊາວບ້ານມີຄວາມສາມາດໃນ ການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດທີ່ດີ. ສຳລັບໂຄງການ AF-SUPFSM ການຝຶກອົບຮົມຂັ້ນບ້ານຈະໄດ້ຮັບການເພີ່ມທະວີ ແລະ ເນັ້ນໜັກ ໃສ່ການແລກປ່ຽນບົດຮຽນລະຫວ່າງ ຊາວກະສິກອນ ກັບຊາວກະສິກອນ ເຊິ່ງເຫັນວ່າເປັນວິທີການສົ່ງເສີມທີ່ມີ ປະສິດທິຜົນ.

**ການເວນຄືນທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ:** ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນບ້ານ ຫລື ກຸ່ມບ້ານບໍ່ໄດ້ຮັບທຶນຊ່ວຍເຫຼືອຈາກໂຄງການ SUPFSM, ພຽງແຕ່ການຟື້ນທີ່ດິນສຳລັບພື້ນຖານໂຄງລ່າງຂະໜາດນ້ອຍ ແລະ ໂຄງການ AF-

SUPFSM ຈະບໍ່ໃຫ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານພັດທະນາໂຄງລ່າງພື້ນຖານ. ສໍາລັບທີ່ດິນຂອງລັດທີ່ບໍ່ເປົ້າຫວາງຈະໄດ້ ນໍາໃຊ້; ການຍຶດເອົາທີ່ດິນທີ່ມານໍາໃຊ້ເພື່ອຈຸດປະສົງທາງດ້ານເສດຖະກິດ ຫລື ທີ່ຢູ່ອາໄສຈະບໍ່ເປັນໄປໄດ້. ກົດລະບຽບ ທີ່ ຊັດເຈນ ແລະ ຫຼັກການໄດ້ມີການປັບປຸງ ແລະ ຕົກລົງເຫັນດີ ກັບລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບການລວມກຸ່ມບ້ານ.

**ກົນໄກການແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ່ງ ແລະ ການແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ່ງ:** ໂຄງການ SUPFSM ກົນໄກການ ແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ່ງ ແມ່ນອີງໃສ່ໜ່ວຍງານໄກ່ແກ່ຍຂັ້ນບ້ານ (VMU) ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນໂດຍລະບົບບ້ານໃນຂັ້ນບ້ານ. ການສໍາຫຼວດ ຂອງໂຄງການ SUPFSM (ປີ2019) ໃນບັນດາຕົວຢ່າງຂອງບັນດາພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນ ວ່າມີຂໍ້ຂັດແຍ່ງ ເລັກໜ້ອຍເກີດຂຶ້ນແຕ່ວ່າທຸກໆກໍລະນີໄດ້ຖືກໄກ່ແກ່ຍຢູ່ບ້ານຊຸມຊົນກັບໜ່ວຍໄກ່ແກ່ຍຂັ້ນບ້ານ ແລະ ຜູ້ນໍາປະເພນີ. ບໍ່ມີ ຂໍ້ຂັດແຍ່ງໃດທີ່ ຖືກປະໄວ້ໂດຍບໍ່ມີການຕິດຕາມແກ້ໄຂ. ກົນໄກແກ້ໄຂຂໍ້ຮ້ອງທຸກ (GRM) ຂອງໂຄງການ AF-SUPFSM ໄດ້ສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ລະບົບລັດຖະບານທີ່ມີຢູ່ແລ້ວ (ເຊັ່ນວ່າ VMUs) ແຕ່ຍັງຈະຊອກຫາ ຄວາມເປັນໄປໄດ້ໃນການ ນໍາສະເໜີ ເຕັກໂນໂລຢີຂໍ້ມູນທີ່ສາມາດເຂົ້າເຖິງໄດ້ ແລະ ລາຄາບໍ່ແພງເຊິ່ງເປັນວິທີການ ໃນການຍື່ນຄໍາຮ້ອງທຸກ (ເຊັ່ນ: ສື່ສັງຄົມ, WhatsApp ບ່ອນທີ່ເປັນໄປໄດ້).

**ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານ ແບບມີສ່ວນຮ່ວມ.**

- **ການຕັດໄມ້ຜິດກົດໝາຍ.** ໃນໄລຍະທາອິດຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການ SUPFSM ການຕັດໄມ້ ຜິດກົດໝາຍໄດ້ມີການເພີ່ມຂຶ້ນໃນແຕ່ລະປີ, ແຕ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດທີ່ມີປະສິດທິຜົນຂອງ PMO 15 ໄດ້ຫຼຸດລົງ ຢ່າງ ຫຼວງຫຼາຍໃນການຕັດໄມ້ຢ່າງຜິດກົດໝາຍໃນທົ່ວປະເທດ, ຫຼຸດລົງ 75% ໃນໜຶ່ງປີ. AF-SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນການບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍປ່າໄມ້ໂດຍສຸມໃສ່ການສັງລວມລະບົບ ແລະ ວິທີການທີ່ມີ ການ ພັດທະນາຂອງໂຄງການ SUPFSM.

- **ຊີວະນາໆພັນ:** ການຫຼຸດຜ່ອນການຕັດໄມ້ຜິດກົດໝາຍ ມີແນວໂນ້ມທີ່ຈະສົ່ງຜົນກະທົບທາງບວກຕໍ່ຊີວະ ນາໆພັນເຮັດໃຫ້ສັດປ່າຊຸດໂຊມຊ້າລົງ ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນມີການພັດທະນາທາງບວກ, ກົມປ່າໄມ້ໄດ້ ໃບຢັ້ງຢືນ FSC ໃນເມື່ອທີ່ 108,000 ເຮັກຕາ ຫຼັງຈາກທີ່ໄດ້ຮັບໃບຢັ້ງຢືນກ່ອນໜ້ານີ້ ໄປຍ້ອນການຫ້າມການຕັດໄມ້. ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ສະໜັບສະໜູນ ການຍັງຢືນເພື່ອໃຫ້ໄດ້ຕາມເປົ້າໝາຍ ທີ່ລັດຖະບານໄດ້ວາງໄວ້ ເພື່ອເພີ່ມພື້ນທີ່ ທີ່ໄດ້ຮັບການຍັງຢືນເປັນ 230,000 ເຮັກຕາ.

- **ການກໍ່ສ້າງເສັ້ນທາງສົ່ງຜົນກະທົບອື່ນໆຈາກການຂຸດຄົ້ນໄມ້:** ໂຄງການ SUPFSM ແລະ ໂຄງການກ່ອນ ໜ້ານີ້ບໍ່ໄດ້ມີການກໍ່ສ້າງຫຼືວາງແຜນກໍ່ສ້າງເສັ້ນທາງ. ການຫ້າມການຕັດໄມ້ໃນປະຈຸບັນ ໄດ້ກໍາຈັດຄວາມສ່ຽງການຕັດໄມ້ ຈະເຮັດໃຫ້ດິນເຊາະເຈື່ອນໃນໄລຍະ ຂອງໂຄງການ AF-SUPFSM. ນີ້ຍັງຈະຮັບປະກັນວ່າມັນຈະບໍ່ມີຜົນກະທົບທາງ ລົບຕໍ່ຄຸນນະພາບຂອງດິນ ແລະ ນໍ້າຈາກການເຊາະເຈື່ອນຂອງດິນຫລືການນໍາໃຊ້ວັດຖຸທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ. ໂດຍລວມ ແລ້ວຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມລວມ ທັງຜົນກະທົບທາງດ້ານວິໄສທັດຂອງ ການຂຸດຄົ້ນປ່າໄມ້ແມ່ນມີຈໍາກັດຫຼາຍເມື່ອ ປະຕິບັດຕາມຄໍາແນະນໍາຂອງໂຄງການ SUPFSM.

- **ການຄ້າຂາຍສັດປ່າຜິດກົດໝາຍ:** ການປະເມີນຜົນກ່ຽວກັບການປົກປ້ອງສິ່ງແວດລ້ອມໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າມີ ມາດຕະການຄວບຄຸມ. ການລ່າສັດປະເພດຫວງຫ້າມຖືກຫ້າມທັງໝົດ. ລັດຖະບານຍັງແຈກຢາຍໂປສເຕີ ແລະ ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ໃຫ້ບ້ານຕ່າງໆເພື່ອປຸກຈິດສໍານຶກ. ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ກິດຈະກຳປຸກຈິດສໍານຶກເພື່ອ ຊອກຮູ້ຮ່ວມກັບການໂຄສະນາທີ່ນໍາພາໂດຍລັດຖະບານ.

- **ຢາປາບສັດຕູພືດ:** ການປະເມີນວຽກງານປົກປ້ອງສິ່ງແວດລ້ອມ (2017) ບໍ່ໄດ້ກວດພົບການນໍາໃຊ້ຢາຂ້າ ຫຍ້າ ແລະ ຢາຂ້າແມງໄມ້ໃນປ່າ. ໜ່ວຍງານກະສິກໍາ ໃນແຕ່ລະບ້ານໄດ້ມີການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບສິ່ງທີ່

ດີ ແລະ ຂໍ້ເສຍຂອງຢາຂ້າຫຍ້າ, ຢາຂ້າແມງໄມ້ ແລະ ການໃຊ້ຢາຂ້າແມງໄມ້, ໂຄງການ SUPSFM ໄດ້ຕື່ມຂໍ້ມູນ ດັ່ງກ່າວໂດຍໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມຝຶກອົບຮົມການປຸກຈິດສໍານຶກກ່ຽວຂ້ອງກັບ 6 ແຂວງບຸລີມະສິດ. ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະສືບຕໍ່ຫ້າມການນໍາໃຊ້ຢາປາບສັດຕູພືດພ້ອມທັງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳປຸກຈິດສໍານຶກ.

- **ການຄຸ້ມຄອງໄຟໄໝ້:** ໄຟບໍ່ໄດ້ກຳນົດວ່າເປັນບັນຫາຫຼັກ ສໍາລັບການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້. ເປັນຕົວຢ່າງ ສ່ວນໃຫຍ່ ຂອງພື້ນທີ່ ທີ່ໄດ້ຮັບການຍັ້ງຍືນແມ່ນຕັ້ງຢູ່ໃນພື້ນທີ່ ທີ່ມີຄວາມສ່ຽງ, ແຕ່ວ່າບັນຫາໄຟບໍ່ໄດ້ເກີດຂຶ້ນໃນການກວດສອບ ການຍັ້ງຍືນ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະພັດທະນາລະບົບຕອບໂຕ້ສຸກເສີນໄຟໃນເຂດທີ່ມີຄວາມ ສ່ຽງສູງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບອໍານາດການປົກຄອງເມືອງ ແລະ ບ້ານ.

- **ຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານ:** ການປະເມີນວຽກງານປົກປ້ອງສິ່ງແວດລ້ອມ (2017) ຊື່ໃຫ້ເຫັນວ່າ ພະນັກງານລັດຍັງບໍ່ມີຄວາມເຂົ້າໃຈດີຕໍ່ການປົກປ້ອງສິ່ງແວດລ້ອມ. ໃນອີກດ້ານໜຶ່ງ, ການປະເມີນຄວາມສາມາດ (2018) ທີ່ດໍາເນີນງານໂດຍໂຄງການໄດ້ຊື່ໃຫ້ເຫັນວ່າເຖິງວ່າພະນັກງານຈະມີຄວາມເຂົ້າໃຈ ຈຳກັດກ່ຽວກັບແນວຄວາມ ຄິດຂອງວຽກງານປົກປ້ອງສິ່ງແວດລ້ອມ, ການປົກປ້ອງຄຸ້ມຄອງໄດ້ຖືກຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເປັນສ່ວນໃຫຍ່ເພາະວ່າມັນໄດ້ເອົາ ເຂົ້າໃນແນວທາງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການທີ່ພະນັກງານພາກສະໜາມຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕາມ. ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະສືບຕໍ່ຍົກສູງຄວາມຮັບຮູ້ກ່ຽວກັບວຽກງານປົກປ້ອງສິ່ງແວດລ້ອມໃນບັນດາພະນັກງານ.

- **ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ:** ບ້ານສ່ວນໃຫຍ່ທີ່ນໍາໃຊ້ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງແມ່ນມີຄວາມສໍາຄັນສູງ ມີລະບຽບການກ່ຽວກັບ ການນໍາໃຊ້ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງຂອງບ້ານ. ຄະນະກຳມະການບ້ານ / ປ່າໄມ້ໃຊ້ກົດລະບຽບເຫຼົ່ານີ້ເພື່ອຄວບຄຸມການເກັບກຳ ຂໍ້ມູນພາຍໃນບ້ານ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ, ການເກັບເຄື່ອງປ່າຂອງດົງໃນລັກສະນະທໍາລາຍຍັງມີຢູ່ໃນບາງສະຖານທີ່ເຖິງວ່າ ຈະມີກົດລະບຽບບ້ານ. ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະຕິດຕາມສະຖານະການໃນເຂດທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສູງເຊັ່ນ: ໃນເຂດ ປ່າໄມ້ທີ່ມີຕົ້ນໝາກຈອງໃນເຂດພາກໃຕ້ຂອງປະເທດ.

- **ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ:** ຊາວບ້ານໃນທ້ອງຖິ່ນໄດ້ມີຈ້າງເພື່ອປະຕິບັດກິດຈະກຳ ການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ ເຊັ່ນ: ການຊ່ວຍເຫຼືອໃນການຟື້ນຟູປ່າໄມ້ແບບທໍາມະຊາດ ເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຕໍ່ການເກີດອຸບັດຕິເຫດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ກັບວຽກໂຄງການ SUPSFM ໄດ້ສ້າງຂໍ້ກຳນົດໃໝ່ ໃນຄູ່ມືການປະຕິບັດວຽກງານ PSFM ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງຜູ້ອອກແຮງງານໃນການດໍາເນີນງານຂອງ PSFM ໃນ PFAs. ໂຄງການ AF-SUPSFM ສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂໍ້ກຳນົດ ແລະ ຂະຫຍາຍຂອບເຂດຂອງພວກເຂົາເພື່ອປະກອບມີມາດຕະການຄວາມປອດໄພໃນ ການສົ່ງຊາວບ້ານລະຫວ່າງທີ່ຢູ່ອາໄສ ແລະ ສະຖານທີ່ເຮັດວຽກເຊິ່ງປະຈຸບັນບໍ່ໄດ້ກວມເອົາ.

- **ສິດຄອບຄອງທີ່ດິນ:** ກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍທີ່ດິນ (2019) ບໍ່ໄດ້ກຳນົດຢ່າງຈະແຈ້ງກ່ຽວກັບການຈັດສັນສິດຄອບ ຄອງນໍາໃຊ້ສໍາລັບຊຸມຊົນປ່າໄມ້ຊົນນະບົດ ແຕ່ກົດໝາຍປ່າໄມ້ (2019) ປະກອບມີຂໍ້ກຳນົດເພື່ອເພີ່ມຄວາມປອດໄພສິດ ຄອບຄອງນໍາໃຊ້ ສໍາລັບຊາວບ້ານໃນທ້ອງຖິ່ນທີ່ປຸກຕົ້ນໄມ້ຢູ່ໃນດິນແດນບ້ານ. ໂຄງການ AF-SUPSFM ຈະ ພະຍາຍາມສວຍໃຊ້ໂອກາດເຫຼົ່ານີ້ໂດຍການປຸກຈິດສໍານຶກ ແລະ ໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານເຕັກນິກແກ່ຊາວບ້ານຜູ້ທີ່ ສົນໃຈ.

- **ການຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ:** ໃນໂຄງການ SUPSFM ສະຫະພັນແມ່ຍິງ ແລະ ແນວລາວສ້າງຊາດ ມີ ບົດບາດສໍາຄັນຫຼາຍຂຶ້ນໃນການຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ (M&E), ໂດຍສະເພາະໃນການປະເມີນຜົນພິເສດທີ່ການມີ ສ່ວນຮ່ວມຂອງພວກເຂົາເຮັດໃຫ້ງ່າຍຕໍ່ການສ້າງການສົນທະນາແບບເປີດໃຈກັບຊາວບ້ານ. ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການຕິດຕາມ ແລະ ປະຕິບັດໂດຍການຕິດຕາມກວດກາຢ່າງເປັນປົກກະຕິຕະຫຼອດໄລຍະເວລາຂອງ

ໂຄງການພ້ອມທັງການປະເມີນຜົນພິເສດກ່ຽວກັບຫົວຂໍ້ທີ່ການຕິດຕາມປົກກະຕິບໍ່ສາມາດຄອບຄຸມໄດ້. ນອກຈາກນັ້ນ ຈະມີການຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນແບບມີສ່ວນຮ່ວມ (M&E).

ໂຄງການໄລຍະເພີ່ມງົບປະມານ ຈະບໍ່ຄືກັບໂຄງການເກົ່າ ຈະບໍ່ໃຫ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອກິດຈະກຳ ແລະ ຂົງເຂດໃໝ່ ແຕ່ວ່າອາດຈະມີຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຕໍ່ກິດຈະກຳທີ່ກຳລັງດຳເນີນຢູ່ຈະສືບຕໍ່ສົ່ງເກດ.

ການປັບປຸງຕໍ່ໄປນີ້ແມ່ນປັດໃຈຫຼັກຂອງຂັ້ນຕອນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນໃນປະຈຸບັນ: (i) ການເຊື່ອມ ໂຍງການປຶກສາຫາລື ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຂໍ້ມູນທີ່ມີຄວາມລະອຽດອ່ອນກ່ຽວກັບເລື່ອງບົດບາດຍິງຊາຍ (ii) ການ ກະກຽມກິດຈະກຳທີ່ໃຫ້ເນັ້ນໜັກ ສິດສະເໝີພາບລະຫວ່າງຜູ້ຊາຍ ແລະ ຜູ້ຍິງ ການ ນຳ ໃຊ້ຊັບພະຍາກອນ ທຳ ມະ ຊາດ ແລະ ສິດການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ (iii) ຄວາມເຫັນດີເຫັນພ້ອມຂອງຊຸມຊົນກ່ຽວກັບເຂດແດນຂອງບ້ານ, ກິດຈະກຳ, ການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ການຄອບຄອງທີ່ດິນ, ສຳລັບພື້ນທີ່ໃນ PFA ເປົ້າໝາຍສຳລັບກິດຈະກຳ ໂຄງການ AF-SUPFSM (iv) ປັບປຸງຄວາມສາມາດໃນການບັງຄັບໃຊ້ໃຫ້ແກ່ຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນ, ໂດຍໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ ຈາກອຳນາດການປົກຄອງຂັ້ນແຂວງ ແລະ ເມືອງ, ເພື່ອປ້ອງກັນບໍ່ໃຫ້ຊາວບ້ານ ແລະ ຜູ້ອົບພະຍົບພື້ນທີ່ຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ ອີກ ແລະ (v) ການລວມເອົາເນື້ອທີ່ດິນຊຸມຊົນທີ່ຢູ່ຕິດກັບປ່າສະຫງວນແຫ່ງຊາດ ແລະ ເຮັດໃຫ້ມີສິດໄດ້ຮັບການ ຊ່ວຍເຫຼືອການປູກປ່າແບບປະສົມປະສານ.

ຂັ້ນຕອນໃນການພັດທະນາກິນໄກແກ້ໄຂຄຳຮ້ອງທຸກທີ່ໄດ້ລິເລີ່ມຢູ່ໃນໂຄງການ SUPFSM ຈະສືບຕໍ່ພາຍຸຢູ່ ໂຄງການ AF-SUPFSM. ໂຄງການດັ່ງກ່າວໃຫ້ມີການຝຶກອົບຮົມ ແລະ ການສະໜັບສະໜູນ ເພື່ອສ້າງຄວາມ ເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ໂຄງສ້າງທີ່ມີຢູ່ໃນລະດັບຊຸມຊົນເພື່ອໃຫ້ມີປະສິດທິຜົນ ແລະ ເປັນການຈັດການກັບຄຳຮ້ອງທຸກທີ່ອາດ ຈະເກີດຂຶ້ນ.

ໂຄງການ AF-SUPFSM ຈະນຳໃຊ້ລະບົບການລາຍງານ, ການຕິດຕາມ ແລະ ການປະເມີນຜົນໃນປະຈຸບັນ ທີ່ໄດ້ມີການປັບປຸງ ສຳລັບ ໂຄງການ SUPFSM ແລະ ກຳລັງປັບປຸງເລັກນ້ອຍເພື່ອຂະຫຍາຍບາງເປົ້າໝາຍ ແລະ ເພີ່ມ ຕົວຊີ້ວັດຜົນໄດ້ຮັບລະດັບປານກາງ. ການຕິດຕາມແບບມີສ່ວນຮ່ວມຈະໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ ຂໍ້ມູນ ແລະ ຄວາມຮັບຮູ້ຂອງລະດັບຮາກຖານໄດ້ຖືກລວມເຂົ້າ ແລະ ສ້າງເປັນພື້ນຖານທີ່ສຳຄັນສຳລັບຂັ້ນຕອນການ ຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ຖານຂໍ້ມູນ.